
Kázání pro Opatovice 7.3.2021, karanténní
Pozdrav: Milí bratři a milé sestry, vítám vás u dalších videobohoslužeb v 
předvelikonočním období a zdravím vás apoštolským pozdravem: Milost 
vám a pokoj od Boha Otce našeho i Pána Ježíše Krista.
Dnes měly být bohoslužby také v Číhošti, ale kvůli epidemiologické 
situaci jsme se je rozhodli zrušit.

Vstupní slovo: ž 66,8n
1. píseň: 152, 469(1-3.9-11), 672
1. čtení: Mt 16,21-28

Milí bratři a milé sestry,
Ježíš začal ukazovat učedníkům, že musí jít do Jeruzaléma, trpět tam atd.
Je zajímavé, že s tím začne zrovna ve chvíli, kdy se odhalí, že Ježíš by 
mohl být mesiáš, spasitel. V Ježíšovi se mají naplnit velká očekávání 
Božího lidu. Má nastolit zlatý věk, potrestat hříšníky, vyhnat nepřátele a 
vést národ zpět k Bohu.
To v očích lidí příliš nejde dohromady s tím, že by měl trpět, být odsouzen
a zemřít. Ale Ježíš to tak postaví.
V Bibli má tahle epizodka důležité místo. Dokonce se podobná situace 
opakuje hned několikrát. Jakoby Ježíš chtěl prolomit falešná očekávání 
učedníků a připravit je na to, co přijde. - Být mesiášem, Božím věrným, je
o něčem jiném než žít blaženě či máchat mečem.
Bez této předpovědi by Ježíšův kříž pro lidi znamenal obrovské zklamání. 
I tak si mnozí vyložili velikonoční události v tom smyslu, že Ježíš zřejmě 
nebyl mesiáš, prtže toho by přece Bůh nenechal padnout.
I ďábel Ježíše kdysi pokoušel slovy: „Bůh přeci nedopustí, aby tvá noha 
padla na kámen.“ - Bůh jistě pošle legii andělů s plamennými meči nebo 
něco podobného, aby z toho svého věrného vysekal! A když to u Ježíše 
neudělal, tak se zdálo zřejmé, že Ježíš není Boží vyslanec.
Jenomže pak si mnozí vzpomněli, že Ježíš už dávno předpověděl, že bude 
odsouzen a popraven. A říkával to právě ve chvíli, kdy byli lidé nejvíc 
ochotni věřit, že by snad přeci jen mohl být od Boha.
Ježíšovo utrpení se tak nemá stát argumentem proti němu. Naopak, 
utrpení k cestě Božího vyvoleného, mesiáše, spasitele patří. To se nám 
snaží vysvětlit.
Ježíš ví dopředu, co ho čeká, ale neuhne.

Nevím, jak přesnou měl představu. Ale i průměrně inteligentní člověk 
musel vidět, že Ježíšova cesta spěje k střetnutí. Situace kolem něj se 
nebezpečně vyostřuje. A nejspíš skončí průšvihem.
Ježíš by v tuhle chvíli mohl zvítězit už jen, kdyby se za něj opravdu 
postavil Hospodin sám.
Dokonce i kdyby se dostal do čela celonárodního povstání, tak by jeho 
šance proti Římanům a Jeruzalémské smetánce nebyly valné. A navíc – až
tak slavný a oblíbený Ježíš nebyl.
Zkrátka - Čím dál tím víc se ukazovalo, že Ježíš bude pro velekněží, 
zákoníky a starší nepřijatelný. Bude jim ležet v žaludku. Navíc oni na 
celou tu věc hleděli politicky a pragmaticky. Jako představitelé Božího 
lidu si nemohou dovolit akademické debaty s nějakým buřičem z 
venkova. Řeší důležitější témata, praktická.
A Ježíš pro ně znamená problém navíc. Takže logicky - Budou se ho chtít 
zbavit. Pro dobro lidu. - Mají strach z povstání, nepokojů, občanské války.
To by někdo jako Ježíš mohl vyvolat i neúmyslně.
A taky mají strach z Ježíšovy zvěsti. Ježíš rozbíjí zažité a zkostnatělé 
pořádky. Zpochybňuje autority. Vysvětluje Bibli neobvyklým způsobem. 
V jiných dobách by to mohlo být zajímavé, ale teď na to není vhodný čas. 
Alespoň podle židovských představitelů. Vlastně politiků. - Teď musí být 
Boží lid jednotný, musí se držet starých předpisů a překonat krizi a pak se 
uvidí… I kdyby měli nevinného popravit.
Trochu mi to připomíná proces Mistra Jana Husa. I on chtěl řešit zásadní 
duchovní a morální věci, ale Kostnický koncil potřeboval řešit velká 
geopolitická témata. Ačkoliv to byl vlastně církevní sněm. V tu chvíli byly
na stole velké spory v církvi, několik papežů najednou, války, mor, atd. V 
takové situaci je Husovy problémy vůbec nezajímaly, jen je zdržovaly a 
dělaly jim starosti navíc. A tak se s ním naprosto odmítli bavit.
Zdá se mi, jakoby se úplně míjeli v tom, o co jim šlo. Hus měl zcela jinou 
představu o tom, v čem je problém jeho doby a jak by se měl řešit.
Pro něj byla mnohem zásadnější vnitřní a morální obnova člověka. Z té by
měly ty velké politické snahy vycházet a ne obráceně. A předpokládal, že 
církevní koncil bude ochoten o tom alespoň debatovat.
V tom se zmýlil.
Židovská velerada to měla podobně.
I Ježíš se odmítá smířit s tím, kam Boží lid spěje. Snaží se o vnitřní 
obnovu. Víra se podle něj nemá stát jen prázdnou slupkou - Splníš si pár 



obřadu, zamumláš naučenou modlitbu, vyhneš se zakázanému jídlu a tím 
to pro tebe hasne…
Ježíš ukazuje, že i když člověk všechno dodrží do puntíku, pořád může 
být pěkný mizera a bezbožník bez opravdového vztahu k Bohu. Víru je 
potřeba promýšlet a žít podle ní. Což leckterý cizinec zvládl lépe než 
velekněz.
Jinak se z Božího zákona stává jen sto let prošla konzerva, kt. nám už 
nemá co říct. Ba dokonce se může stát i modlou.
Soud a poprava Husa i Ježíše názorně ukazuje úpadek Božího lidu v jejich
době. A nechám na vás, jestli jsme na tom dnes lépe.
Já tady o .tom tak obšírně mluvím i proto, že do jisté míry chápu, proč 
koncil nebo velerada rozhodovali tak, jak rozhodovali. Prostě to brali 
logicky, rozumově, prakticky. Pragmaticky. Což by bylo správné! Avšak 
když církevní orgán, představitelé Božího lidu, lidé vlastně věřící, se 
rozhodují jen rozumově, prakticky, ..., a nezapojí do toho víru, tak je něco 
špatně. A vede to ke špatnému.
Lepší je naše rozhodování a jednání vždy poměřovat Božím slovem a 
živou vírou. A když jde o velké věci, tak tím spíš.
Lidsky viděno je celkem pochopitelné, že velká část velerady na 
takovouto debatu neměla čas ani chuť. Takových venkovských kazatelů, 
buřičů a samozvaných mesiášů měli v té době dvanáct do tuctu. 
Považovali Ježíše jen za dalšího podvodníka nebo blouznivce, kt. je snazší
a bezpečnější se zbavit. Pro dobro lidu.
Jejich postoj se ovšem dal tušit. A na rozdíl od Husa, Ježíš s tím počítá. Je 
mu jasné, že jeho slovo nebude vyslyšeno. Že soud bude fraška. Ať se 
bude hájit sebelíp, skončí na popravišti. Ale to ještě není důvod, aby to 
vzdal.
Vědomě jde do Jeruzaléma s tím, že bude obětován. A přijímá to. Obětuje 
sám sebe. Nepovede to však ke zklidnění situace, jak si velekněží mysleli.
Naopak, tím velké věci teprve začnou.
No... na Petra je to trochu silné kafe. Mesiáš přece nemůže padnout! A 
navíc měl Ježíše rád.
Než umřít v Jeruzalémě, to by bylo lepší se skrývat dál někde na venkově.
I kdyby nedošlo k žádnému povstání, tak alespoň Ježíš se svými blízkými 
bude moct žít až do pokojného stáří.
Jenomže to právě nejde.
Člověk se nemůže pořád vyhýbat bolesti a trápení. Nemůže se tvářit, že se

ho zlo ve světě netýká a jednat vypočítavě. A to platí nejen pro Ježíše, ale 
i pro učedníky a nás všechny.
Ježíš odmítá být mesiášem ve smyslu vojevůdce a pozemského vladaře, 
ale jeho poslání tím není o nic menší. Naopak. Nestačí mu změnit pár 
nespravedlivých zákonů, chce zasáhnout samo jádro člověka. A proměnit 
vztah člověka s Bohem. Už natrvalo. Proto kráčí kříži a velikonocům 
vstříc.
Učedníkům o tom vypráví s velkým předstihem, aby měli čas se s tím 
nějak porovnat.

MB, děkujeme, že prorážíš naši zabedněnost. Měníš nespravedlivé řády a 
otevíráš cestu k Bohu. Děkujeme také, že se všechno nedá vypočítat. A 
prosíme, probouzej naši víru, ať podle ní dokážeme jednat i kdyby to 
nebylo příjemné. Ať i v praktických věcech jsme a zůstáváme Božím lidem.
Amen.

ohlášky
- Jak víte, platí teď zpřísněná opatření, takže skoro nemůže jít mimo obec.
Do kostel bychom jít mohli. Ale jen v rámci okresu. Tedy z Číhošti a 
Sázavky bychom se mohli sejít, ale s Opatovicemi. Já jako zaměstnanec 
mohu i přes hranice okresu. Ale bylo by to trochu komplikované a navíc 
jsme si říkali, že když je situace tak špatná, že to nebudeme pokoušet a 
bohoslužby dočasně zrušíme.
- Doufejme tedy, že se příště naživo sejdeme za měsíc v Číhošti. Uvidíme.
- Bohoslužby ale budou pravidelně v textové i video podobě, takže o tohle
nebudete ochuzeni.
- V úterý 9.3. by mohla být Biblická hodina v 18 hodin, zase tedy jen 
online (https://meet.jit.si/Biblickaopatovice)
- Dopis od synodní rady.
- Všem oslavencům přejeme vše nejlepší, stálou Boží blízkost a 
požehnání.

Poslání: 1 Kor 1,18-21
Požehnání: A pokoj Boží převyšující každé lidské pomyšlení budiž se 
všemi námi. Amen.
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